

ISSN 0869-5873

Том 85, Номер 8

Август 2015



ВЕСТНИК РОССИЙСКОЙ АКАДЕМИИ НАУК

<http://www.naukaran.ru>
<http://www.maik.ru>



“НАУКА”



СОДЕРЖАНИЕ

Том 85, номер 8, 2015

Общее собрание Российской академии наук

Новые реалии и старые проблемы. <i>Дневник Общего собрания РАН</i>	675
Доклад президента РАН академика В.Е. Фортова	680
О работе Президиума РАН в 2013–2014 гг. <i>Доклад главного учёного секретаря Президиума РАН академика М.А. Пальцева</i>	694
Выступление председателя Правительства Российской Федерации Д.А. Медведева	705
Выступление руководителя Федерального агентства научных организаций России М.М. Котюкова	708
Выступления участников Общего собрания РАН: академиков <i>В.И. Сергиенко, В.А. Садовничего, Ж.И. Алфёрова, А.Л. Асеева, В.Н. Чарушина, В.А. Черешнева, Р.И. Нигматуллина, Н.Л. Добрецова, С.М. Стишова, А.А. Потапова, В.А. Рубакова</i> , члена-корреспондента РАН <i>А.К. Тулохонова</i> , академиков <i>А.Н. Дмитриевского, А.Ю. Цивадзе, Б.И. Сандухадзе, Б.С. Кашина, Б.Ф. Мясоедова</i> , председателя Профсоюза работников РАН <i>В.П. Калинушкина</i> , члена-корреспондента РАН <i>А.И. Иванчика</i> , академиков <i>В.В. Бледных, Ю.В. Цветкова</i>	711
Заключительное слово президента РАН академика В.Е. Фортова	738
Заключительное слово руководителя Федерального агентства научных организаций России М.М. Котюкова	739
Об утверждении списочного состава отделений РАН и секций, входящих в состав отделений РАН. <i>Постановление Общего собрания РАН</i>	741
О реформе РАН, основных научных результатах года и работе Президиума РАН в 2013–2014 гг. <i>Постановление Общего собрания РАН</i>	741

С кафедры Президиума РАН

Е.Л. Насонов

Проблемы ревматоидного артрита в XXI столетии	744
Между крупными достижениями и негативными эффектами. <i>Обсуждение научного сообщения</i>	751

Эссе

А.П. Назаретян

Мегаистория и её “загадочная сингулярность”	755
---	-----

Официальный отдел

Юбилеи	765
Международная энергетическая премия “Глобальная энергия” 2015 года	767

CONTENTS

Vol. 85, No. 8, 2015

Simultaneous English language translation of the journal is available from Pleiades Publishing, Ltd.
Distributed worldwide by Springer. *Herald of the Russian Academy of Sciences* ISSN 1019-3316

General Meeting of the Russian Academy of Sciences

New Realities and Old Problems. <i>Diary of the General Meeting of the RAS</i>	675
Report by President of the RAS Academician V.E. Fortov	680
On the Activity of the RAS Presidium in 2013–2014. <i>Report by the Chief Scientific Secretary of the RAS Presidium Academician M.A. Paltsev</i>	694
Speech by the Chairman of the Russian Federation Government D.A. Medvedev	705
Speech by the Leader of the Federal Scientific Organizations Agency M.M. Kotyukov	708
Speeches by the Participants of the General Meeting of the RAS: Academicians <i>V.I. Sergienko, V.A. Sadovnichy, Zh.I. Alferov, A.L. Aseev, V.N. Charushin, V.A. Chereshnev, R.I. Nigmatulin, N.L. Dobretsov, S.M. Stishov, A.A. Potapov, V.A. Rubakov</i> , Corresponding member of the RAS <i>A.K. Tulokhonov</i> , Academicians <i>A.N. Dmitrievsky, A.Yu. Tsivadze, B.I. Sandukhadze, B.S. Kashin, B.F. Myasoedov</i> , Chairman of the RAS Trade Union <i>V.P. Kalinushkin</i> , Corresponding Member of the RAS <i>A.I. Ivanchik</i> , Academicians <i>V.V. Blednykh, Yu.V. Tsvetkov</i>	711
Closing Speech by President of the RAS Academician V.E. Fortov	738
Closing Speech by the Leader of the Federal Scientific Organizations Agency M.M. Kotyukov	739
On Approving the Payroll of the Departments of the RAS and Sections of the Departments of the RAS. <i>Resolution of the RAS General Meeting</i>	741
On RAS Reforming, Primary Scientific Results, and the RAS Presidium Activity in 2013–2014. <i>Resolution of the RAS General Meeting</i>	741

On the Rostrum of the RAS Presidium

<i>E.L. Nasonov</i>	
Rheumatoid Arthritis as a Problem of the 21st Century	744
Between Breakthrough and Negative Affects. <i>Paper Discussion</i>	751

Essay

<i>A.P. Nazaretyan</i>	
Megahistory and Its “Cryptic Singularity”	755

Official Section

Anniversaries	765
International Energy Prize “Global Energy” 2015	767
